
1 
 

MEMÒRIA DE LES ACTIVITATS DE 

L’ACADÈMIA DE JURISPRUDÈNCIA I LEGISLACIÓ DE CATALUNYA 

CURS 2023/2024 

per 

Joaquín Tornos Mas 

Secretari de l’Acadèmia 

 

Llegida en sessió pública i solemne de data 5 de novembre de 2024 

 

Es presenta la Memòria de l’Acadèmia de Jurisprudència i Legislació de Catalunya del 

curs 2023/2024. 

 

Presentem la Memòria en la sessió inaugural del curs 2024/2025, en la que tindrà lloc la 

lectura del discurs d’ingrés de l’Acadèmica Sra. Maria del Carmen Gete-Alonso, discurs 

que serà contestat per l’Acadèmic Sr. Lluis Jou.  

 

I.- SESSIONS CELEBRADES. 

En el curs 2023/2024 es varen celebrar 13 sessions, 7 ordinàries, 3 extraordinàries i 3 

solemnes. 

Les sessions ordinàries varen tenir lloc els dies 19 de desembre de 2023 i els dies 23 de 

gener, 5 de març, 19 de març, 9 d’abril, 7 de maig i 4 de juny de 2024. Les sessions 

extraordinàries es van celebrar els dies 12 de desembre de 2023, i els dies 10 de gener i 

24 d’abril de 2024. Les sessions solemnes varen tenir lloc els dies 21 de novembre de 

2023, sessió d’obertura del curs 2023/2024,  i el dia 26 de juny de 2024, sessió de cloenda 

del curs 2023/2024. En la sessió solemne de 6 de febrer de 2024 l’Acadèmic Sr. Sebastià 

Sastre va llegir el seu discurs d’ingrés.    
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A.- SESSIONS  EXTRAORDINÀRIES.  

A.1. El dia 12 de desembre de dos mil vint-i-tres, es va celebrar a la seu del Col·legi 

Notarial de Catalunya la sessió extraordinària, organitzada conjuntament amb el Col·legi 

Notarial de Catalunya, en la que es va atorgar per unanimitat de la Junta Directiva del 

Col·legi Notarial el Premi Puig Salellas, en la seva XV edició, a l’Excma. Sra. María 

Eugenia Alegret, vice-presidenta de l’Acadèmia de Jurisprudència i Legislació de 

Catalunya.  

 

La mesa presidencial, presidida per la Consellera de Justícia Hble. Sra. Gemma Ubasart,  

va estar formada pel Degà del Col·legi de Notaris, el President de l’Acadèmia de 

Jurisprudència i Legislació de Catalunya, la Sra. Alegret, vicepresidenta de l’Acadèmia 

de Jurisprudència i Legislació de Catalunya i premiada en aquest acte, la Sra. Raquel 

Iglesias, Vice degana del Col·legi de Notaris de Catalunya, el Sr. José Marqueño, censor 

primer del Col·legi Notarial de Catalunya i la Sra. Llum Aleu, vídua del Sr. Puig Salellas.  

Va assistir un nombrós nombre de persones del món jurídic català, destacant la presència 

del president del Tribunal Superior de Justícia de Catalunya, el Degà del Col·legi de 

l’Advocacia de Barcelona, el Degà del Col·legi de Procuradors de Catalunya i el Degà de 

la Facultat de Dret de la Universitat de Barcelona. 

 

El Sr. Tusquets, President de l’Acadèmia de Jurisprudència i Legislació de Catalunya, va 

glosar la figura de la premiada. El Degà del Col·legi Notarial de Catalunya, Sr. José 

Alberto Marín Sánchez, va intervenir a continuació per manifestar la satisfacció de la 

seva corporació per donar un any més el premi Puig Salellas, en un acte organitzat 

conjuntament amb l’Acadèmia de Jurisprudència i Legislació de Catalunya. Va destacar 

també els molts mèrits de la premiada, i principalment la seva tasca com a magistrada, 

fent especial referència a la gran qualitat substantiva i formal de les seves sentències.  

 

L’Hble. Consellera de Justícia va lliurar el Premi a la Sra. María Eugenia Alegret, qui va 

prendre la paraula a continuació per agrair el premi rebut i l‘assistència de les autoritats, 

juristes i companys presents. La Sra. Alegret va manifestar la seva satisfacció pel 

reconeixement que, entenia, es feia a la seva vocació jurídica, la seva dedicació al servei 

de la justícia tant en els càrrecs jurisdiccionals com governatius ocupats al llarg de la seva 

trajectòria així com a la seva disposició col·laboradora amb totes les institucions 
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jurídiques del país. Així mateix va ressaltar la qualitat i la independència de tots els jutges 

i magistrats, amb qui va voler compartir el premi rebut. L’Hble Consellera va cloure l’acte 

manifestant la seva satisfacció per tornar  a ser present en un acte tan significat de la vida 

jurídica i va felicitar a la premiada per la seva tasca com a magistrada i per la seva 

aportació al desenvolupament del dret civil de Catalunya.   

 

A.2. El 10 de gener de 2024 es va celebrar la sessió extraordinària de les Jornades 

Registrals amb el Deganat dels Registradors de la Propietat, Mercantils i de Bens Mobles 

de Catalunya. La sessió va tenir lloc al Círculo Ecuestre de Barcelona.   

La sessió es va obrir amb les paraules de l’Excm. Sr. Vicente J. García-Hinojal López, 

Degà Autonòmic dels Registradors de Catalunya, qui va excusar la presència del 

President de l’Acadèmia de Jurisprudència i Legislació de Catalunya atès a un petit 

problema de salut, i va manifestar que el Sr. Tusquets, President de l’Acadèmia, li havia 

fet arribar la seva satisfacció per la celebració de la Jornada i el desig de que pogués tenir 

continuïtat. El Degà dels Registradors va afegir que, amb la celebració de la Jornada, 

l’Acadèmia de Jurisprudència i Legislació de Catalunya i el  Deganat dels Registradors 

de la Propietat Mercantil i de Bens Mobles de Catalunya  inauguren un espai d’anàlisi i 

reflexió que es denomina “Jornades Registrals amb l’Acadèmia”. Aquesta iniciativa 

pretén constituir-se com a marc per impulsar l’exposició i el debat sobre la jurisprudència 

i la legislació en matèria de dret civil de Catalunya.  

A continuació es va desenvolupar l’acte amb les següents intervencions: 

Excma. Sra. María Eugenia Alegret, Vice presidenta de l’AJLC sobre el tema: 

“Jurisprudència del TSJC en matèria de dret immobiliari”. Hble. Sr. Joan Egea, Censor 

de l’AJLC sobre el tema “Significat i abast de l’atribució de tots els bens presents en 

l’heretament cumulatiu”. Il·lm. Sr. Igor Prieto García, Registrador de la Propietat, sobre 

el tema “Propiedad horizontal: evolución jurídica del derecho de propiedad y 

habitacional”. Va actuar com a moderadora l’Il·lma. Sra. María Tenza Llorente, Directora 

del Servei d’Estudis Registrals de Catalunya. 

Va cloure l’acte la Sra. Immaculada Barral, Directora General d’Entitats Jurídiques, Dret 

i Mediació de la Generalitat de Catalunya.  
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A.3. El dia 24 d’abril de 2024 es va celebrar la tercera sessió extraordinària, en aquest cas  

amb el Col·legi Notarial de Catalunya. La sessió va tenir lloc a la seu del Col·legi 

Notarial. 

La sessió extraordinària va tenir com a objecte celebrar una Jornada conjunta amb el 

Col·legi de Notaris sobre el tema “Llegítima i desheretament”. 

Varen intervenir com a ponents els acadèmics Srs. Salvador Coderch i Antonio Recio i 

els membres del Col·legi Notarial Sra. Raquel Iglesias i Sr. Pablo Vázquez. 

Va obrir la sessió el president de l’Acadèmia de Jurisprudència i Legislació de Catalunya 

el Sr. Tusquets i Trias de Bes, qui va excusar  la presència del Degà del Col·legi Notarial 

de Catalunya,  i va destacar que aquesta Jornada és un acte acadèmic conjunt de les dues 

entitats organitzadores que posen de manifest un cop més la seva voluntat d’afermar la 

seva visibilitat en el món jurídic català i continuar celebrant actes conjunts.    

L’acadèmic Sr. Antonio Recio, va assenyalar que la seva ponència es centraria en 

l’examen de la visió dels Tribunals, i en particular del Tribunal Superior de Catalunya, 

sobre les institucions de la llegítima i els desheretaments. Va destacar que l’estudi de la 

jurisprudència posa de manifest el debilitament de la llegítima i l’increment dels supòsits 

de desheretament. Respecte als desheretaments va posar de relleu  les diferents tendències 

respecte a la necessitat de dur a terme una interpretació amplia o restrictiva de les causes 

de desheretament.  

A continuació  la notaria Sra. Raquel Iglesias va afirmar que des de la perspectiva notarial 

es parteix de la llibertat de la voluntat i del caràcter limitatiu d’aquesta llibertat per la 

llegítima. També va fer referència al debilitament de la legítima i al seu tractament en el 

dret català. Finalment va comentar alguns supòsits concrets que es viuen als despatxos 

dels notaris, quan es tracta de portar a terme un desheretament, supòsits en general 

complexos i dolorosos.   

En tercer lloc va intervenir l’acadèmic Salvador Coderch. La seva intervenció va 

començar amb l’afirmació de que la seva tesi central és que la legítima successòria a fills 

i descendents s’ha de mantenir. En aquest sentit va assenyalar que cal diferenciar 

clarament la llegítima del dret d’aliments, institució diferent a la que acudeixen altres 

ordenaments. La defensa de la llegítima la va sostenir amb referències al dret comparat, 

destacant que a Europa la llegítima es manté, destacant que si bé és cert que la institució 
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de la llegítima a sofert modificacions en el dret europeu, la llegítima no ha desaparegut. 

Finalment va intervenir el notari Sr. Vázquez. La seva intervenció es va centrar en la 

jurisprudència registral, destacant en primer lloc que la llegítima catalana planteja pocs 

problemes. Per aquesta raó va comentar supòsits propis del dret comú, amb especial 

atenció a casos en els que no s’inscriu el desheretament.   

Finalitzades les ponències es va obrir un llarg i viu debat en el que es varen plantejar 

preguntes i es varen formular propostes sobre diferents qüestions. 

 

B. SESSIONS SOLEMNES.  

B.1. El 21 de novembre de 2023 va tenir lloc la sessió solemne d’obertura del curs 

2023/2024.  

L’acte va començar amb la lectura de la Memòria de les activitats de l’Acadèmia de 

Jurisprudència i Legislació de Catalunya del curs 2022/2023 per part del secretari de 

l’Acadèmia Sr. Joaquín Tornos. 

A continuació el President va manifestar la seva satisfacció per celebrar la sessió 

d’obertura d’un nou curs de l’Acadèmia, amb un acte en què es volen obrir les portes de 

la institució a  la societat per donar compte pública de les activitats dutes a terme en el 

darrer curs. El President en aquesta ocasió va pronunciar el preceptiu discurs de la sessió 

d’obertura  sobre el tema “Els juristes i la cultura humanística. Dret i literatura”.  

En el seu molt brillant discurs el President va  posar en relleu, per una banda, la amplia 

cultura humanística dels acadèmics manifestada en molts dels seus discursos en què 

consten amplies referències a la història i a la literatura i, per altra banda, els molts vincles 

existents entre el dret i la literatura. Va destacar com la relació entre el dret i la literatura 

es fonamenta en el fet de que el dret està construït amb la paraula, el discurs, la narració, 

al igual que un text literari, el que explica que molts literats varen ser juristes, com Josep 

Pla, qui va escriure sobre els seus anys a la facultat de dret en el seu Quadern Gris, i qui 

va incloure entre el seus “homenots” a juristes com Roca Sastre. Dintre de la llarga  llista 

de juristes que van ser excel·lents literats va destacar els noms d’Eduardo Mendoza, Josep 

Fuster, Clarín, o Miguel Delibes, així com altres il·lustres literats que van estudiar dret i 

varen reflectir en la seva obra la seva preocupació pel món jurídic, com Kafka, en el 

Procés, o Philipe Sands en el seu llibre Calle Este-Oeste. I va afegir que la literatura 
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clàssica també s’ha ocupat de problemes vinculats al dret. Així, en el judici d’Antígona, 

de Sófocles, en el Mercader de Venècia de Shakespeare, o en el Quixot, en el que el dret 

ens apareix en el testament del Sr. Alonso Quijano, a Crim i Càstig de Dostoievski 

novel·la  en la que s’aborda de forma extraordinària el problema de la força psicològica 

de la culpa en la persona que ha comés un crim.  

També va fer una breu referència a la relació entre el dret i el cinema, destacant que 

existeixen moltes pel·lícules compromeses amb temes jurídics, com les de Ken Loach, i 

moltes més que tracten judicis, com les clàssiques Dotze homes sense pietat o Matar a un 

rossinyol.  

El magnífic discurs va rebre un fort aplaudiment.  

B.2.  El 6 de febrer de 2024 va tenir lloc  la sessió solemne del discurs d’ingrés de l’Excm. 

Sr. Sebastián Sastre Papiol a la sala d’actes de l’Il·lustre Col·legi de l’Advocacia de 

Barcelona.  

El President Excm. Sr. Francesc Tusquets i Trias de Bes va declarar oberta la sessió 

pública i solemne de recepció com a nou acadèmic de número de l’Excm. Sr. Sebastián 

Sastre i Papiol i va demanar als  padrins del nou acadèmic, els acadèmics Srs. Eugeni Gay 

i Joan Josep López Burniol que anessin a buscar al recipiendari. A continuació el  

President de l’Acadèmia va donar la paraula al Sr. Sastre perquè pronuncies el seu discurs 

amb el títol “La Juventud y la exoneración del pasivo insatisfecho en el concurso de 

acreedores de las persones físicas ( el mecanismo de la segunda oportunidad)”. 

D’acord amb les regles pròpies del discurs d’ingrés va fer referència a la medalla Josep 

Pella i Forgas que rep en aquest acte i va fer una breu semblança de l’acadèmic Lluis Puig 

Ferriol quina vacant passa a ocupar.   

En el seu discurs va tractar el problema de la insolvència de les persones naturals i el rigor 

del que estableix l’article 1911 del codi civil. A partir d’aquesta realitat va analitzar els 

sistemes de la segona oportunitat i les dificultats per a la seva aplicació pràctica.  

Els assistents van felicitar al recipiendari pel seu discurs amb un fort aplaudiment. 

El President va donar a continuació la paraula a l’Excm. Sr. Ignacio Sancho Gargallo 

perquè, en nom de l’Acadèmia, pronunciï el discurs de contestació. Donant resposta al 

discurs del Sr. Sastre va analitzar el contingut i efectes del principi de responsabilitat 

patrimonial universal del deutor consagrat al codi civil i els seus efectes al llarg del temps,  
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les mesures adoptades per permetre exonerar del passiu no satisfet amb el procediment 

concursal, i els problema per aplicar aquestes mesures.  

El President va lliurar la medalla i el diploma al Sr. Sebastià Sastre.  

La sessió va finalitzar amb la intervenció de la coral de l’Il·lustre Col·legi de l’Advocacia 

de Barcelona i posteriorment els assistents varen rebre el llibre del discurs i la resposta al 

mateix, i es va servir  un refrigeri al pati de columnes de l’Il·lustre Col·legi de l’Advocacia 

de Barcelona. 

B.3. El 26 de juny de 2024 va tenir lloc la sessió de cloenda del curs 2023/2024 i la lectura 

del discurs d’ingrés de l’acadèmica Hble. Sra. Pilar Fernández Bozal. 

La sessió es va desenvolupar d’acord amb les regles pròpies de les sessions solemnes de 

lectura d’un discurs d’ingrés. El President de l’Acadèmia va declarar oberta la sessió 

pública i solemne de recepció com a nova acadèmica de número de l’Hble. Sra. Pilar 

Fernández Bozal i els padrins de la nova acadèmica, l’acadèmica Sra. María Eugènia 

Alegret i l’acadèmic Sr. Pablo Salvador varen anar a buscar a la recipiendària a  

l’acadèmica. 

La  Sra. Pilar Fernández Bozal va pronunciar el seu discurs d’ingrés amb el títol “L’espai 

controlat de proves, Regulatory Sandbox”. En el seu discurs va exposar els problemes 

conceptuals i les característiques i règim jurídic d’aquesta nova figura, així com una 

aproximació a les principals qüestions jurídiques plantejades en el cas del dret espanyol. 

Al finalitzar el brillant discurs d’ingrés el públic assistent va felicitar a la Sra. Fernández  

Bozal amb una llarg i sentit aplaudiment. 

L’Acadèmic Sr. Joaquín Tornos, en nom de l’Acadèmia, va pronunciar el discurs de 

contestació, en el que va destacar l’interès i actualitat del tema estudiat i la qualitat del 

discurs presentat. 

A continuació el President va demanar als assistents que es posessin dempeus i va cridar 

a la nova acadèmica, a qui va lliurar la medalla i el diploma. La nova acadèmica va rebre 

un nou fort aplaudiment per part de tots els assistents.  

L’acte va finalitzar amb el discurs del President de cloenda del curs acadèmica 2023-

2024. El President va fer referència a les diverses activitats de l’Acadèmia, les sessions 

ordinàries amb presentació de comunicacions sobre diferents temes d’actualitat, així com 
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les sessions extraordinàries i obertes. També va mostrar la satisfacció per la incorporació 

de nous acadèmics i acadèmiques, i la lectura dels discursos d’ingrés, i la relació amb 

altres acadèmies dintre del Consell Inter acadèmic. Va finalitzar la seva intervenció 

destacant que amb la incorporació de la Sra. Fernández Bozal l’Acadèmia s’enriqueix i 

podrà continuar treballant  amb el seu objectiu d’estudis i desenvolupar el dret, com 

element essencial de convivència en les societats modernes.  

 

II.- ACTE CONMEMORATIU DEL CENTENARI DE JOSEP MARÍA PUIG 

SALELLAS.  

El 12 de febrer de 2024 va tenir lloc a la sala d’actes del Col·legi Notarial de Catalunya 

l’acte commemoratiu del Centenari de Josep Maria Puig Salellas, il·lustre notari i 

acadèmic.  

L’Acadèmia de Jurisprudència i Legislació de Catalunya hi va estar àmpliament 

representada, tant entre els assistents a l’acte com entre les persones que varen intervenir 

públicament. 

Hi assistiren els acadèmics Sres. i Srs. Tusquets Trias de Bes, President; Alegret, 

Vicepresidenta;  Egea, censor; Cumella, tresorer; Font, vicesecretari; Brancós, de Gispert, 

Gay, Gete-Alonso, Guàrdia, Jou, López Burniol, Montagut, Salvador Coderch i Seguí. 

Excusaren l’absència els Srs. Rebés i Tornos. 

L’acte fou presidit per la Consellera de Justícia, Sra. Ubasart, i fou dirigit pel Degà del 

Col·legi Notarial, Sr. Marín.  

L’acadèmic i notari Sr. Lluis Jou, fou l’encarregat de fer la semblança de la personalitat 

de Josep Maria Puig Salellas, tant en la seva vessant de jurista com en la seva faceta 

d’home d’acció present en múltiples iniciatives culturals i socials. 

El també acadèmic i notari Josep Maria López Burniol, president de la Fundació Noguera, 

dedicà la seva intervenció a recordar la trajectòria de Puig Salellas dins del notariat, la 

seva formació i exercici professional i la seva tasca al front del Deganat del Col·legi 

Notarial, destacant la voluntat de servei i l’eficàcia amb que sempre va actuar. 

El Sr. Tomàs Font, acadèmic i catedràtic de dret administratiu, ex president de la Comissió 

Jurídica Assessora, va glosar l’actuació de Josep Maria Puig Salellas com a membre de 
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l’alt òrgan consultiu del Govern durant quasi trenta anys: hi aportà rigor jurídic, àmplia 

capacitat dialèctica, pragmatisme constructiu, vocació de servei a la institució, així com 

interès i respecte pel bon funcionament de les institucions  públiques. 

El rector de la Universitat de Barcelona, Sr. Joan Guàrdia, recordà la rellevant actuació 

de Puig Salellas com a primer president del Consell Social de la Universitat, on formà un 

tàndem eficaç amb el rector Bricall, i marcà des de l’inici el significat que havia de tenir 

la llavors innovadora figura del Consell Social en les universitats públiques. 

El president de l’Acadèmia, Sr. Francesc Tusquets i Trias de Bes, recordà l’actuació del 

Sr. Puig Salellas com a membre de l’Acadèmia, rememorant els discursos pronunciats i 

les comunicacions presentades. Més en general, destacà la figura de Puig Salellas com a 

persona influent, dotada d’una específica auctoritas en els àmbits jurídics, socials i 

polítics i de profunda convicció en el pactisme. 

La presidenta de l’Institut d’Estudis Catalans, Sra. Teresa Cabré, es referí a la actuació de 

Puig Salellas com a membre de la corporació, les seves aportacions científiques sobre la 

situació jurídica de la llengua catalana o sobre la reforma de l’Estatut d’autonomia. En 

destacà el caràcter de persona fiable i equilibrat. 

A continuació, la Consellera de Justícia i el Degà del Col·legi Notarial van fer lliurament 

de la Medalla del Centenari de Josep Maria Puig Salellas a la seva família, que recollí la 

filla Immaculada Puig, la qual pronuncià en nom de la família unes paraules d’agraïment 

al Col·legi i a tots els intervinents, i va recordar la opció del seu pare de situar-se sempre 

en segona línia, “a la cuina”, defugint protagonismes per tal de ser més eficaç.   

L’acte, ple de sentiment i de contingut entorn de la figura de Puig Salellas, va finalitzar 

amb les paraules del Degà del Col·legi Notarial Sr. Marín i la intervenció de la Consellera 

de Justícia. 

 

III.- COMUNICACIONS.      

Al llarg del curs 2023/2024 s’han llegit les següents comunicacions:  

-23 de gener de 2024, “Funció social i propietat del patrimoni històric”. Sra. Encarna 

Roca. 

- 9 d’abril de 2024, “La reforma del recurs de cassació”, Sra. María Eugenia Alegret. 
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- 7 de maig de 2024, “La relació telemàtica de les notaries amb els particulars. Especial 

referència a l’àmbit societari”, Srs. Giménez Duart i Tarragona. Donat l’interès del tema 

i el debat provocat es va continuar el debat en la sessió de 4 de juny.   

- 22 d’octubre de 2024, “La sentencia del Tribunal Constitucional 18/2024 de 31 de enero. 

¿Hacia una nueva instancia en el orden penal?”, Sra. Maria José Magaldi Paternostro. 

 

IV.- INGRÉS DE NOVA ACADÈMICA I DE NOUS ACADÈMICS.  

El 19 de desembre es va procedir a la votació per cobrir dues vacants. Per una banda per 

cobrir el setial corresponent a la Medalla Durán i Bas, per defunció de l’acadèmic Sr. 

Josep Joan Pintó Ruiz. Només es va presentar un candidat. Va resultar elegit el Sr. Tomás 

de Montagut i Estragués, qui va obtenir 17 vots dels 17 vots emesos. Va ser proclamat 

electe i el 23 de gener va prendre possessió del càrrec.   

Per altra banda  per cobrir el setial de Joan de Socarrats per defunció de l’acadèmic Juan 

Córdoba Roda es va procedir a la votació entre dos candidats. El Sr. Gonzalo Quintero 

Olivares qui va obtenir 4 vots i el Sr. Jesús María Silva Sánchez va obtenir 13 vots. 

D’acord amb els estatuts de l’Acadèmia es va declarar membre electe el Sr. Jesús Silva 

Sánchez. El Sr. Silva va prendre possessió del seu càrrec el 5 de març de 2024.  

El 4 de juny es varen celebrar noves eleccions per cobrir els setials corresponents a les 

medalles Pere Albert, per defunció de l’acadèmic Robert Follia Camps i Ramón Mª Roca  

i Sastre, per defunció de l’acadèmic Elías Campo Villegas. Es varen presentar dos 

candidats. El resultat va ser, el Sr. Serrano Nicolás. 14 vots a favor i cinc en blanc. La Sra.  

Raquel Iglesias 16 vots a favor i 3 en blanc. 

Al ser la majoria requerida per a ser elegit en primera votació 13 vots, els dos candidats 

varen resultar electes. La Sra. Raquel Iglesias i el Sr. Angel Serrano varen prendre 

possessió el 8 d’octubre.  

 

V.- COMIAT DE LA SRA. MARIELE VIOLANO I BENVINGUDA DE LA SRA. 

MARIBEL BALACIART.  

El 19 de desembre de 2023, abans d’iniciar la sessió, es va rebre a la Sra. Mariele Violano, 

qui des de l’ICAB havia vingut prestant els seus serveis en la organització i funcionament 
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de l’Acadèmia en els últims anys. El President, en nom de tots els membres de 

l’Acadèmia, li va agrair la magnifica feina realitzada al llarg de tots aquest temps, amb 

gran professionalitat i estima per la nostra institució. Diversos membres de l’ Acadèmia 

varen intervenir per reiterar les paraules del President i mostrar el seu afecte a la Sra. 

Violano. La Sra. Violano va manifestar la seva satisfacció per tot el temps dedicat a 

l’Acadèmia, va agrair de forma molt sentida les paraules de tots els assistents  i  va desitjar 

mantenir el contacte personal amb tots els membres de l’Acadèmia. La vice presidenta de 

l’Acadèmia en nom de l’Acadèmia va lliurar un obsequi a la Sra. Violano com a record i  

mostra del reconeixement dels seus membres.   

Els membres de l’Acadèmia van tenir coneixement que la Sra. Maribel Balaciart passaria 

a desenvolupar les tasques de la Sra. Violano, i li van desitjar una bona feina i li varen 

manifestar el seu suport i col·laboració.  

 

VI.- REUNIONS AMB LA GENERALITAT DE CATALUNYA I AMB EL 

CONSELL INTERACADÈMIC.  

El 10 de gener de 2024 la Comissió Inter acadèmica es va reunir a la Conselleria de 

Justícia. La reunió va ser presidida per la Consellera de Justícia i en van ser presents el 

Secretari del Govern, la Directora General de Dret, Entitats Jurídiques i Mediació, i la 

cap del serveis jurídics de la Conselleria. En representació del President de l’Acadèmia 

va ser present el Secretari de l’Acadèmia.  

En la reunió es varen tractar tres temes. En primer lloc la reforma del reglament del 

Consell Inter acadèmic, en segon lloc la Directora General va posar en relleu la 

importància de les Acadèmies, la voluntat de la Generalitat de donar-les suport i va 

demanar a les Acadèmies un esforç per fer-se més visibles a la societat. Al mateix temps 

va demanar que la composició de les Acadèmies respectés el principi de paritat de gènere 

i que es valorés la possibilitat de rejovenir-les. En tercer lloc es va abordar el problema  

del finançament de les Acadèmies. La Directora General va exposar la voluntat de la 

Conselleria d’obrir una línia de finançament a les Acadèmies mitjançat un concurs 

competitiu de projectes. El Secretari del Govern va manifestar la voluntat del Govern de 

convertir les subvencions a les Acadèmies en subvencions nominatives en els nous 

pressupostos, incrementant de forma substancial les aportacions.  
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 El 27 de febrer es varen reunir els 12 Presidents de les Acadèmies catalanes sota la 

presidència del Sr. Jordi Isern, President de la Reial Acadèmia de Ciències i Arts de 

Barcelona. Es varen tractar diferents temes d’interès. En particular, es va proposar 

celebrar en el mes d’octubre el “Dia de les Acadèmies” sota la presidència del President 

de la Generalitat i amb una conferència d’una persona destacada en el mon científic i 

cultural. Aquest acte seria la cloenda dels actes que haurien celebrat prèviament les 

diferents acadèmies i quines conclusions presentarien en la celebració general. El 

President Sr. Tusquets suggereix que l’Acadèmia de Jurisprudència i Legislació dediqui 

el seu treball a un breu estudi dels seus presidents al llarg d’aquets 70 anys.  El canvi de 

govern ha impedir de moment celebrar el “Dia de les Acadèmies”, però la nostra 

Acadèmica manté la voluntat commemorar els 70 anys de la restauració de l’Acadèmia 

abans de final d’any. Pel que fa al finançament de les acadèmies i les aportacions de la 

Generalitat es va reiterar la petició d’increment de l’aportació de la Generalitat, increment 

al que es va comprometre el secretari del Govern en la darrera reunió amb el Consell Inter 

acadèmic. 

El 14 d’abril es va reunir de nou el Consell Inter acadèmic a la Reial Acadèmia de 

Ciències i Arts, sota la presidència de la Consellera de Justícia. Va assistir el President de 

l’Acadèmia, l’acadèmica Sra. Alegret i l’acadèmic Sr. Montagut. Es va insistir novament 

en  les activitats que duen a terme les acadèmies amb especial voluntat de visibilitat, com 

premis, presentació de llibres, conferències obertes. El President va suggerir la necessitat 

d’incrementar les nostres activitats externes.  

 

VII.- CONFERÈNCIA PERMANENT DE LES ACADEMIES 

IBEROAMERICANES. 

Aquest curs s’ha desenvolupat una particular relació amb Conferencia Permanente de 

Academias Jurídicas Iberoamericanas. Donat que  la  Conferència Permanent  celebrarà 

un Congrés a Puerto Rico l’any 2025 es va dur a terme una sessió telemàtica el 30 de 

maig de 2024 per preparar aquest Congrés. En el Congrés de San Juan  probablement es 

tractaran temes de quatre blocs diferents, Dret privat, Dret públic, Naturalesa, règim 

jurídic i activitats de les Acadèmies i drets fonamentals.  

 En aquesta sessió telemàtica l’actual President de la Conferència, el Sr. Navarro Valls, 

va explicar el sentit de la reunió i va presentar a dos conferenciants que varen 
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desenvolupar les seves ponències. Posteriorment es va obrir un debat per plantejar el 

possibles temes a tractar en la reunió de Puerto Rico. A la sessió telemàtica varen estar 

presents el President de l’Acadèmia, les acadèmiques Sres. Alegret i Fernández Bozal i 

els acadèmics Srs. Guàrdia, Salvador Coderch, Tornos i Vendrell. El Sr. Guàrdia va 

intervenir en la reunió telemàtica suggerint els temes generals que es podrien tractar, i 

dintre de la nostre sessió va animar als membres de l‘acadèmia a suggerir temes i actuar 

com a ponents. 

Per altra banda l’Acadèmia va participar en el Congrés que es va celebrar a Mèxic. 

Prèviament el Sr. Viver havia redactat un text donant resposta al qüestionari que havia 

plantejat la organització del Congrés. Aquest text va ser valorat molt positivament pels 

membres de l’Acadèmia que varen fer i es varen fer unes petites observacions.  

El dia 24 de setembre de 2024 el Sr. Guàrdia i el Sr. Tornos varen participar 

telemàticament en el Congrés presentant dos ponències. El Sr. Guàrdia sobre Los 

Tribunales supranacionales de derechos humanos como garantía del Estado de Derecho,  

i el Sr. Tornos sobre Derecho internacional y Estado de Derecho en Cataluña. Aquesta 

segona ponència es va fonamentar el  text escrit que havia elaborat el Sr. Carles Viver. Els 

organitzadors del Congrés van agrair de forma especial la participació de l’Acadèmia de 

Jurisprudència i Legislació de Catalunya en el seu Congrés. 

 

VIII. COL·LABORACIÓ AMB LA REVISTA JURIDICA DE CATALUNYA. 

L’Acadèmia, mitjançant la presència del seu President, s’ha integrat de forma efectiva en 

la gestió de la Revista Jurídica de Catalunya. El 15 de desembre de 2023 el President de 

l’Acadèmia va participar en el Consell de Redacció de la Revista Jurídica de Catalunya, 

reunió en la que es va dissenyar el futur de la Revista, celebrant a continuació un dinar 

amb tots el membres del Consell. També va participar en el Consell de redacció de la 

Revista del dia 17 de maig de 2024.  

 

IX.- ANNALS. 

El volum XI dels Annals es va publicar i distribuir al llarg de l’any 2024. Es va donar una 

amplia difusió dels Annals a institucions vinculades al mon jurídic català. Aquest mateix 
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any es varen iniciar els treballs per a la publicació del volum XII. Al tractar-se d’una 

publicació anual s’intentarà que la publicació s’avanci en el temps.    

 

X.- AFERS ECONÒMICS.  

En la sessió de 23 de gener de 2024, en la reunió ja comentada de la Comissió Inter 

acadèmica, es va abordar el problema del finançament de les Acadèmies. La Directora 

General de Dret, Entitats Jurídiques i Mediació va exposar la voluntat de la Conselleria 

d’obrir una línia de finançament a les Acadèmies mitjançat un concurs competitiu de 

projectes. El Secretari del Govern va manifestar la voluntat del Govern de convertir les 

subvencions a les Acadèmies en subvencions nominatives en els nous pressupostos, 

incrementant de forma substancial les aportacions. Malauradament, la convocatòria 

d’eleccions a Catalunya ha deixat per la moment aquests iniciatives sense continuïtat. 

El 5 de març de 2024 l’acadèmic Sr. Cumella, tresorer de l’Acadèmia, va presentar la 

liquidació del pressupost de 2023 i l’avanç del pressupost de l’any 2024. 

La liquidació del pressupost de 2023 va donar com a resultat un tancament amb 37.383 

euros. Els ingressos corresponen a la subvenció de la Generalitat, les ajudes de l’ICAB i 

els Col·legis de Registradors i Notaris, i l’ingrés per la realització d’un dictamen per a la 

Generalitat.  A l’haver-se reduït les despeses s’ha obtingut un superàvit de 17.250 euros.  

Pel que fa al pressupost de l’any 2024 la previsió és  una partida especial de 10.000 euros 

per la modificació de la pàgina web. Es preveu la despesa per tres sessions solemnes, així 

com les despeses per a la celebració del 70 aniversari de la recuperació de l’Acadèmia, 

dintre dels actes del Dia de les Acadèmies a que s’ha fet referència amb anterioritat. El 

tresorer manifesta que el pressupost es tancarà quan sabem la postura de la Generalitat 

pel que fa a la seva subvenció.   

Amb caràcter general el Sr. Cumella va posar en  relleu la salut econòmica de l’Acadèmia 

i que es porten tres anys seguits amb superàvit.  Els membres de l’Acadèmia feliciten al 

Sr. Cumella per la seva feina. Atenent a la bona situació econòmica de la institució es 

reitera la importància de destinar part dels recursos en la millora de la pàgina web i es 

proposen algunes activitats com digitalitzar les Actes del segle XIX o que es puguin 

finançar treballs que proposin els acadèmics.  
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Atès a la no aprovació dels pressupost de la Generalitat de Catalunya per la convocatòria 

d’eleccions de la qual ja s’ha fet esment, no es podrà incloure en el pressupost de 

l’Acadèmia l’increment de la subvenció inicialment previst. 

 

XI.- ALTRES  ACTIVITATS. DICTÀMENS I INFORMES.  

En aquest apartat es vol donar compte de les activitats dutes a terme per l’Acadèmia un 

cop tancat el curs 2023/2024, el 4 de juny de 2024, però abans d’obrir-se el curs 

2024/2025.  Aquestes activitats posen en  relleu la intensitat de la presència de l’Acadèmia 

al llarg de tot l’any, malgrat no es celebressin sessions ordinàries.  

E 14 de juny de 2024 el President va assistir a l’entrega del Premi Felip Portabella que 

atorga l’ICAB a jutges i magistrats que hagin excel·lit en la seva relació amb les 

advocades i advocats. El Premi es va lliurar a la nostra companya, la vice-presidenta 

María Eugenia Alegret.   

 En aquest temps s’ha elaborat un Dictamen sobre denominacions de Fundacions i 

Associacions i marques per a la Direcció General de Dret, Entitats Jurídiques i Mediació.  

El dictamen va ser elaborat principalment pel  Sr. Egea amb la col·laboració del President. 

També es varen elaborar dos informes, respectivament,  dels tràmits d’informació publica 

de l’avantprojecte de llei del Protectorat de fundacions (aquest elaborat pels acadèmics 

Srs. Guàrdia, Egea i Tornos), i de l’avantprojecte de llei dels ADR (aquest elaborat per 

l’acadèmica Sra. Alegret i per l’acadèmic Sr. Tornos).   

El 16 de setembre el President es va reunir amb la Presidenta del Consell de l’Il·lustre 

Collegis d’Advocats de Catalunya, CICAC, Sra. Marta Martínez i es va acordar reforçar 

la col·laboració entre les dos institucions i mantenir una reunió el 11 de novembre per 

preparar una trobada dels professionals del dret de Catalunya, a celebrar el mes de maig.  

Es va acordar que a la reunió del 11 de novembre hi assistissin com a representants de 

l’Acadèmia el President i l’acadèmica Sra. Alegret i  els acadèmics Srs. Font i Cumella. 

 

 

 


